
(circa 15%), die beide op hun beurt een verminderde weef
seldruk en daardoor verlaging van de basale bloeddruk bij
hypertensiepatienten teweegbrengen.
De verhoogde gevoeligheid voor bloeddrukverlagende prik
kels, door chlorothiazide teweeggebracht, maakt een gecorn
bineerde therapie wenselijk. Afgezien van de zeer ernstige
en de zeer lichte gevallen beveelt de auteur een behandeling
aan met Apresoline (van tweemaal daags 25 mg tot driemaal
daags 50 mg), gecombineerd met chlorothiazide (tweemaal
daags 500 mg) . In ernstiger gevallen, waar ganglionblokke
rende stoffen gegeven worden, moet bij combinatie met chlo
rothiazide de dosering gehalveerd worden, aangezien anders
ernstige hypotensie en collaps kunnen optreden.
Het voornaamste gevaar van langdurige chlorothiazidetoe
diening is hypokalemie. Bij decompensatio cordis is extra
voorzichtigheid geboden , daar digitalisintoxicatie gemakkelijk
optreedt bij hypokalemie. Door intermitterend toedienen van
chlorothiazide en vermindering of staken van de digitalis
ther apie zijn moeilijkheden op dit punt meestal wei te voor
komen , terwijl zo nodig extra kalium gegeven kan worden .
Het gebruik van chlorothiazide wordt ontraden in die geval
len, waarbij toch al neiging tot hypokalemie bestaat, zoals
tijdens behandeling met corticosteroiden, bij langdurige diar
ree en bij ziekten van de niertubuli. Volgens de auteur be
staat er weinig of geen gevaar voor een teveel onttrekken
van natrium en chloor aan het lichaam. Is het NaCI-gehalte
in de extracellulaire vloeistof eenmaal tot een bepaald mini
mum gedaald, dan blijkt chioro thiazide niet in staat, nog
meer NaCI hier aan te onttrekken. E. van Westre enen.

59-044 Chlorothiazide in the treatment of hypertension.
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De schrijver geeft een krit ische beschouwing van 230 pat ien
ten met hypertensie van verschillende aard, die tussen 1 sep
tember 1957 en 1 augustus 1958 met chlorothiazide werden
behandeld. De dosering bedroeg 125 tot 2.000 mg per dag ,
waarbij tweemaal daags 500 mg het meest werd gebruikt. Het
bleek dat chlorothiazide, als enige ther apie gegeven, een rna
tig hypotensief effect had en bij een groep van midd elmatig
ernstige patienten in 35 procent der gevallen een voldoende
daling van de bloeddruk veroorzaakte. Belangrijker was ech
ter het Ieit , dat chlorothiazide and ere bloeddrukverlagende
stoffen potentieerde. De dosering der ganglionblokkerende
stoffen kon men, bij combinatie met chlorothiazide, gemid
deld 50 procent verminderen, waard oor men minder bijwer
kingen van deze middelen zag en een gemakkelijker controle

van de bloeddruk verkreeg. Ook de combinatie met Apreso
line was sterk werkzaam, terwijl de combinatie van reserpine
en chlorothiazide, hoewel minder, nog een duidelijk effect
gaf, De combinatie met Veratrum werd niet voldoende onder
zocht.
Bij zes van zeven patienten, die vroeger een thoracolumbale
sympatectomie had den ondergaan, kon geen grotere gevoe
ligheid voor de hypot ensieve werking van chlorothiazide wor
den aangetoond. Of deze hypotensieve werking een aspecifiek
effect van de diuretische eigenschappen is ofwei een hierboven
uitgaand e specifieke hypot ensieve werking , is nog niet dui
delijk.
Over het algemeen gaf chlorothiazide weinig bijverschijnse
len. De orthostatische zijn meestal te wijten aan het feit , dat
men voor de toediening van chlorothiazide de dosering van
het ganglionblokkerende middel niet voldoende had verlaagd.
Was dit wei gedaan, dan had de combinatie in dit opzicht
niet meer risico's dan het ganglionblokkerende middel aileen.
In ongeveer 50 procent der gevallen werd, veelal tezamen ,
een kaliumverlaging en een ureumverlaging van het bloed
serum opgemerkt. In 40,7 procent der gevallen zag men een
serumkaliumgehalt e lager dan 3,5 meq. Slechts in 10 procent
hiervan traden klinische symptomen op, zoals slapheid, ano
rexie en een vieze smaak in de mond , welke verdwen en na
de toediening van kalium. De lage serumkaliumwaarden
neigden tot herstel, ook als geen kalium werd bijgegeven en
de therapi e werd voortg ezet. Toediening van kalium vanaf
het begin van de behand eling gaf geen absolute bescherming
tegen kaliumdepletie.
Ais indicaties voor de toedien ing van kalium stelt de schrij
ver : Lage serumkaliumwaarden voor het begin van de be
handeling ; serumkaliumwaarden lager dan 3 meq. gedurende
de behand eling ; chronische nierin sufficientie ; begeleidende
therapie met digitalis; gastro int estinale stoornissen, waardoor
de kaliumopname gestoord kan zijn en onvoldoende gelegen
heid tot streng medisch toezicht .
In 22,9 procent der gevallen werd een ureumverhoging ge
vond en bij patienten, die voor de toediening van chlorothia
zide norm ale waarden hadden. Is er voor de behandeling al
een ureumverhoging, dan ziet men deze in 50 procent der
gevallen sterk toenemen. Bij staken van de behandeling daal
den de waarden tot de oorspronkelijke hoogte . In verband
hiermede beveelt de schrijver aan bij de behandeling met
chlorothiazide in de eerste maand tweemaal het serurnkalium
en seru mureumgeha lte te bepalen en later zo vaak er aan
leidin g toe is.

J. M. Deveer

NEDERLANDS HUISARTSEN GENOOTSCHAP

JAAROVERZICHT 1959 VAN DE SECRETARIS VAN
HET N.H.G.

Het wei en wee van het Ned erlands Hui sart sen Genootsch ap
gedurende een jaar is als een boeiende roman, waarin de .
schrijver steeds meer personen in de handeling betr ekt en
steeds gecompliceerdere situaties construeert . Wij allen , leden
van ons Genootschap en velen in de ons omringende buiten
wereld , spelen hierin een rol en maken van nabij of van verre
de ontwikk eling er van mede. Deze roman in zijn geheel te
lezen is echt er het uitsluitende voorrecht van de secretaris .
Dat aan dit voorrecht de opdracht inherent is u een totaal
overzicht te geven, is dan ook volkomen aanvaardbaar. Maar
zelfs indi en daartoe het gebruikelijke boekenhalfuur ter be
schikking zou zijn, dan nog zou het de secretaris moeilijk val
len de ontelbare belangrijke feiten in zulk een kort tijdsbestek
te comprime ren. Nu hem echter een nog engere tijdslim iet is
toebedeeld , zal hij zich in dit overzicht onverbiddelijk moeten
beperken en slechts de voornaamste gebeurtenissen kunn en
memor eren , zonder in het algemeen diep op de samenh ang
der onderdelen te kunnen ingaan. Een restrictie, die u, naar
hij hoopt , zult willen aanvaarden, evenals het afwijken van

de chronologie, overal waa r dit ter wille van de duidelijkheid
nodig is.

Bij de aanvang van het verslagjaar telde het Genootschap
773 leden. Door de dood ontvielen ons de leden C. H. Breyer
te Amsterda m, P. F. Engwirda te Bovenkarspel en W. K.
Gunst te Breda.
Door opzegging van het lidmaatschap verlieten zestig leden
het Genootschap. Tot onze vreugde echt er zetten van deze
laatsten zeven hun werkend lidmaatschap om in een buiten
gewoon lidmaatschap. Wij mochten 59 nieuwe werkende le
den en 12 nieuwe buitengewone leden begroeten. Het Ge
nootschap telt derhalve op heden 788 werkende leden, waar
van 27 buitengewone leden. Bovendien is het Genootschap in
het verh eugende bezit van drie corr esponderende leden, van
wie twee in de Verenigde Staten en een in Canada.
Evenals het vorige jaar , werd ook thans nagegaan welke rede
nen hadden geleid tot bedanken voor het lidmaatschap. Dit
was 10 maal uittreden uit de huisartsenpraktijk, 9 maal tijd
gebrek , 13 maal and ere persoonlijke redenen, 12 maal te ho
ge contributie en 5 maal teleurstelling over het N.H.G. zelf.
In 11 gevallen zijn wij er niet in geslaagd de redenen van
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bedank en te achterha len. Opmerkelijk was overigens, dat in
19 gevallen weI het abonnement op " huisarts en wetenschap"
werd geconti nueerd.

Laat de omva ng van het Genootschap zich in cijfers uitdruk
ken, slechts zelden is dit het geval met de werkzaam heden
van het Genootschap.

Dat aan de sta tuten, zoals die door het Ledencongres 1958
waren vastgesteld , bij Koninklijk Besluit no. 75 van 28 janu
ari 1959 Koninklijke goedkeuring werd verleend, stemde tot
voldoen ing en gaf het Genootschap zijn sta tus onder de er
kende verenigingen.
Door een absoluut gebrek aan tijd van de leden der Regle
ment s-commissie kwam ook dit jaar het concept voor een
Huishoudelijk Reglement nog niet gereed.

Als richting gevend aa n en bepalend voor de urgent ie van
onze werkzaamh eden moet ongetwijfeld worden gezien de op
23 en 24 januari 1959 gehouden, thans allerwegen als " Woud
schoten-conferentie" bekend staa nde bijeenkomst , waarop aIle
bestuursleden en cornmissieleden bijeen kwamen om zich, te
zamen met enkele daartoe uitgenodigd e adviseurs, te beraden
over de doelstelling van het N.H .G., over de definitie van de
fun ctie van de hu isarts en over de taken van de hu isarts . Van
Deen en Burna hebben hier inleidingen gehouden, waarop in
discussiegroepen kon word en voortgebouwd ; uit de bespre
kingen in deze groepen resulteerd e een aa nta l conclus ies,
dat het bestuur voor zijn beleid, de commissies voor hun ad
viezen en de studiegroepen voor hun programma' s de normen
bood, waaraan zulk een grote behoefte bleek te bestaan . Ook
de over ige leden zullen hieraan de betekenis kunnen toetsen,
die het N.H.G. voor hen heeft , terwijl de belangstellend e bui
tenwereld nu eveneens in staat is het karakter van het Ge
nootschap du idelijker te onderke nnen. Deze zogenaamde
" Woudschoten-conclusies" zijn ons daarom zo dierbaar ge
worden, omdat wij deze enerz ijds beschouwen als een begin
selverklaring en anderzijds bij nadere bestudering en han
tering daarvan meer en meer blijkt, hoe rijk van inhou d deze
concl usies zijn . In " huisar ts en wetenschap" werden reeds
enige opstellen hieraan gewijd , en ongetwijfeld zullen nog vele
artikelen opwellen uit deze schier onuitputte lijke bron .

Centra en lokale S tudieg roepen

Kan dus " Woudschoten" word en gezien als het Credo va n
ons Genootscha p, de basis van het Genootschap zelf wordt
gevormd door de Centra en lokale studiegroepen.
Meer nog dan in de Adviescommissies en de Landelijke Studie
groepen moet in de Centra, en met name in de 10kale stud ie
groepen, de doelstelling van het N.H .G. tot leven worden ge
bracht en worden nagestreefd. In vele Centra heerst op dit
gebied een verheugende ac tiviteit. In enkele Centra kwam dit
N.H .G.-werk nog onvoldoende op gang. Maatregelen om hier
in verbetering te brengen werd en, ook van de kant van het
N.H.G.-bestuur, ondernomen, maar hebben nog niet overa l
tot result aat geleid. H et is een dringende zaak hieraan in het
komende jaar de groo tst mogelijke aan dacht te besteden.
In sommige Centra staa n de Centru mbijeenkomsten in het
middelpunt van de activiteit . Steeds meer treden daar hui s
artsen als sprekers op en wordt van de hulp van specia listen
slechts gebruikt gemaakt om de bijdragen der hu isartsen in
deze bijeenkomsten te coordi neren en een wetenscha ppelijk
verantwoo rde basis te geven. Kon in he t vorige jaaroverzich t
nog een opsomming worden gegeven van de onderwe rpen, die
in de Centra aa n de orde ware n geweest, thans is d it aantal
zo groot geworden , dat volstaan moet worden met de vermel
d ing, dat eigenlijk aile door het hu isartsenwerk bestreken of
geraa kte gebieden hierbij waren betrokken.
And ere Centra bepaalden zich in hoofdzaak tot organ isato
rische en administra tieve bemoeiingen en legden de nadruk
op de zelfwerkzaamheid der leden in de plaatselijk e studie
groepen. Dit principe culminee rde in een besluit van het
groo tste Centrum in den land e, dat zich nu gaa t beperken tot
een Centrumvergadering per jaar en daarn aast vijf studie
groepen opri chtte.
T enslott e zijn er Centra van zo geringe omvang, dat er geen

wezenlijk verschil is met een lokale studiegroep. Helaas spe
len de grote afstanden juist in deze, met N.H .G.-leden dun
bevolkte gebieden een remmende rol bij het bezoek aan de
bijeenkomsten ; daardoor komt de toch zo noodzakelijke on
derl inge band der leden veelal moeizaam tot stand. Wat hier
aan zal moeten word en gedaan, is nog niet geheel duidelijk.
Waarschijnlijk zal een der midd elen een ledenwervin gsactie
zijn om te komen tot meer mogelijkheden voor groepsvorming.
De propaganda voor het N.H .G. zal dan ook in het komende
jaar voora l op de hier bedoelde gebieden moeten zijn gericht ,
wat niet wil zeggen, dat niet ook de propaganda elders de
volle aandacht zal moeten hebben.
De lokale studiegroepen, waarvan er in 23 Centra nu 35 wer
ken, hebben een groot aa nta l studieobjec ten aangevat , soms in
samenwerking met studiegroepen elders, welke samenwerking
veela l op instigati e van de Comm issie Wetenschappelijk On
derzoek tot stan d kwam .
De onderlinge band tussen de Cent ra, casu quo de lokale
studiegroepen, en hun contac ten met het Genootschap in het
algemee n en met het N.H.G.-bestuur in het bijzond er vroegen
ook dit ja ar de nodige aandacht. Behalve aan de bestaand e
band en, zoals die reeds worden gelegd door " huisar ts en we
tenschap", door het Ledencongres en doo r de vergaderin gen
van het N.H .G.-bestuur met de besturen der Centra , werd
behoefte gevoeld aa n meer persoonlijk contact. Het N.H.G.
bestuur besloot daarom in elke Bestuursvergadering een ver
tegenwoord iger van een Cent rum ui t te nodigen ten einde
over en weer directer elkaa rs problemen te leren kennen en
suggesties hierover te kun nen uitwisselen. Verd er werd en aan
ieder lid van her N.H .G.-bestuur enkele Centra toegewezen
om deze van tijd tot tijd te bezoeken en zodoende ook ter
plaatse, waar deze Cen tra zijn gegroepeerd, van gedachten te
kunn en wisselen over bestaande mogelijkheden en moeilijkhe
den en een inzicht te verkrijg en in de lokale behoeften der
Centra en studi egroepen, o.a , ook op het gebied van de na
scholing.
I n het algemeen wordt een Cen trum bezocht door het be
stuurslid , dat het Centrum heeft mede -opgericht . Van derge
lijke bezoeken wordt in de vergaderi ngen van het N.H .G.
bestuu r steeds een uitvoer ig schrifte lijk verslag ter bespreking
aangeboden. Gebleken is reeds, dat deze beide contact-moge
lijkheden nut tig zijn en op pr ijs worden gesteld.
Dat ook de onderlinge uitwisseling va n verga deringsverslagen ,
notulen, jaarverslagen en memo randa van behandelde onder
werpen uitermate belan grijk is voor het stimuleren van het
leven in de Centra, wordt nog onvoldoende ingezien. Via het
secretar iaa t en door mid del van " huisarts en wetenschap" zou
op veeI grotere schaal dan nu het geval is, het contact tussen
de Centra ond erling kunnen worden verbeterd en dien stbaar
gemaakt aan de uitbouw der plaatselijke werkzaamhed en, zo
weI in de bestaand e stud iegroepen als in nieuwe studiegroe
pen, waar van de oprichting belangrijk zou kunnen word en
gestimuleerd door kenni s te nemen van ervaringen, werk
methoden en nieuwe ideeen van anderen. Ook het aanleggen
van een lijst van geschikt gebleken onderwerpen en sprekers,
welke lijst door het secretariaat zou kunnen word en bijgehou
den indien dit beschikte over de hierover plaat selijk bestaande
ervaringen, zou in dit verband van gro te waarde kun nen zijn.
Voor het streven deze publ iciteits-gedachte ingan g te doen
vinden, is in de afgelopen verslagperiode de grondsl ag gelegd
en het zal in de komende jaren met aller medewerkin g tot
volle ont wikkeling moeten word en gebracht. Het zijn in de
eerste plaats de individuele N.H .G.-leden, de lokale studie
groepen en de Centra, die hiervoor de gegevens zullen moe
ten leveren.
Het geheel overziende, kan worde n gezegd, dat de Cent ra er
in het algerneen goed in slagen de activiteiten der N.H. G.
leden in hun werkgebied te bundelen, dat de bestaande lokale
studiegroepen met enthousi asme werken, maar dat de oprich
ting van nog aanzienlijk meer studieg roepen nodig zal zijn om
ieder N.H.G.-lid tot een hem zelf bevredigende zelfwerkzaam
heid te brengen en dat daartoe een verhoogde wisselwerkin g
tussen de reeds bestaand e orga nen in het N.H.G. belangrijk
zal kunnen bijdragen.
Direct betrekking hebbend op het werk in de studiegroepen is
de discussietechniek. Een eerste cursus over dit onderwerp is
kort geleden gehouden met acht deelnemers, die onder leiding
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van een terzak e zeer deskundige zijn opgeleid tot discussie
leiders en als zodan ig van groot profijt kunnen worden voor
de gang van zaken in hun stud iegroepen. Of deze cursus zal
worden herhaald, zal afhangen van de bereikte resultat en, die
thans nog worden bestud eerd.
Het N.H.G.-bestuur overweegt voorts plannen voor een soort
kadervormi ng binnen het Genootschap. Het optimaal funct io
neren van onze vereniging vereist een doelgerichte deskundig
heid i de maximale ontplooiing van aile in het N.H.G. aan
wezige potenties zal op de duur afhankelijk zijn van de kwali
teit van de leiding op elk niveau . Bestud ering van de moge
lijkh eid hierin tijd ig te voorzien acht het N.H .G.-bestuur zich
een plicht ; de mogelijkh eden om tot een praktische uitv oering
der plannen te komen hangen - zo niet uitslu itend, dan toch
voor een belangrijk deer - af van de beschikbar e geldmid
delen,

Landelijke S tudiegroepen

Studiegroep .Praktijkuoering", De doelsteling van de Studie
groep " Praktijkvoering", die zich aa nvankelijk beperkte tot
het ontwerpen van een registrat iesysteem van medische en
financiele gegevens, breidd e zich uit tot het gehele gebied van
de praktijkvoering van de huisarts. De Studiegroep bracht
rapporten uit over het instrumentarium van de hu isarts , over
sterilisatie in de huisartsenpraktijk en over het opbergen van
werkkaarten en specialistenbrieven; deze rapporten worden
thans gereed gemaakt voor publikatie. De vele over deze on
derwerpen binnenkomende bri even getuigen van een grote
belangstelling hiervoor, zowel binn en als buiten het Genoot
schap en bewijzen de bestaande behoefte aan voorlichting op
dit gebied. Van de werkkaart zijn in and erhalf jaar tijd reeds
afgeleverd 471.565 exemplaren, waarin 303.725 aan 192
N.H.G.-Ieden en 167.840 aan 165 niet-N.H .G.-Ieden. De half
miljoenste kaart wordt nog in dit jaar verwacht.
Bij het ontwerpen van een zwangers chapskaart werd gestreefd
naar coordinatie met andere groepen elders in het land. Toen
dit overleg teleurst ellend verliep en het niet mogelijk bleek
tot een uni forme zwang erschapskaart te komen, werd beslo
ten het eigen ontwerp te voltooien. Dit kwam in mei 1959
gereed en het zal nu gedurende een jaar op zijn deugdelijk
heid worden bepro efd. Van deze zwangerschapskaart werden
er in 4 maand en reeds 5.850 afgenomen, waarvan 3.950 door
59 N.H .G.-Ieden en 1.900 door 31 niet-N.H.G.-Ieden. Voor
de definit ieve samenstelling van deze kaart, die in 1960 haar
beslag zal krijgen , zegden 36 gebruikers toe hun ervaringen
ter beschikking van de studi egroep te zullen stellen.
De laatste maanden van het verslagjaar werden voor een groot
deel gewijd aan de organisati e van de tentoonstelling "De
praktijkruimte van de huisarts", zoals die heden tijdens dit
congres te bezichtigen is. Ook in het komende jaar zal een
groot deel van de aandacht van de Studiegroep in beslag wor
den genomen door de voorbereiding van de volgend e delen
van deze tentoonstelling en door het verwerken van de kriti ek
op het reeds gerealiseerd e gedeelte daarvan ; de nadruk valt
voorshands op de vormgeving en op de inrichting van de
praktijkafd eling van de huisarts . Andere onderwerpen, zoals
de Iinanciele administra tie, zullen ook het komende jaar , weI
weer in reserve moeten worden gehouden. Het cont act tussen
bestuu r en leden van deze landelijke studiegroep was weI eens
onvoldoende . Met rondschrijfbrieven, waarin de aan de ord e
zijnde probl emen uiteengezet en de adviezen der leden ge
vraagd werden, werd getracht hier in verbeteri ng te brengen.
Tot de gezochte verbeter ing dro eg ook bij de in april gehou
den ledenvergad ering van de studi egroep.

Studiegroep "Obstetrie en Gynaecologie", Drie ond erwerpen
heeft de studi egroep "Obstetrie en Gynaecologie" bestudeerd,
namel ijk het verloskunde-onderzoek 1958, het onderzoek naar
de betrouwbaarheid van een orale zwangerschapstest en het
abortus-onderzoek 1960. Zowel over het eerste als over het
laatste onderwerp zullen op dit Congres uitvo erige mede
delingen word en gedaan. Derhalve moge worden volstaan
met de vermelding, dat bij het verloskunde-onderzoek een
kleine 10.000 formulieren binnen kwamen van ruim 200 deel
nemers, dat de bewerking van deze gegevens in volle gang is,
dat de deelname verh eugend groot was en dat belangrijke
resultaten voor de verloskund e van de hu isarts te verwachten

zijn. Wat het abortus-onderzoek betreft, is een proefonderzoek
door dert ig deeln emers zo juist beeindigd en de Studiegroep
hoopt te kunn en komen tot deelname aan het eigenlijke on
derzoek van een 500-t al huisarts en binnen en buiten het
N.H. G. Met dankb aarheid kan gewag worden gemaakt van
de ook elders vermelde medewerking van de firma " Organon" .
De voorbereiding van een ond erzoek betreffende de betrouw
baarheid van een orale zwangerschapstest leidd e tot het, door
wetenschappelijk literatuuronderzoek, zeer goed gefund eerd
advies aa n de Commissie Wetenschappelijk Ond erzoek dit pro
ject niet in studie te nemen. Dit advies getuigde van een op
hoog peil staande wetenschappelijke kritiek en van een lof
waardige zelfbeheersing. In "huisarts en wetenschap" werden
de resultat en van dit onderzoek uitvoerig beschreven.

Studiegroep .A rtikelendocumentatie", Was 1957 het jaar van
moeizaam zoeken naar de werkwijze, waarmee aan het gestelde
doel kon worden beantwoord, was 1958 het jaar van conso
lidat ie van de ontw ikkelde werkmethode en van de wijze van
kiezen der te refereren literatuur, in 1959 kon daarnaast ook
word en gedacht aan het ontwikkelen van nieuwe initiatieven.
Het aantal leden van deze Studiegroep nam niet onbelangrijk
toe en ligt nu aa nzienlijk boven de veertig. Sinds het vorige
Ledencongres werden 50 referaten in "huisarts en wetenschap"
opgenomen. Na een daling van de produktiviteit in het begin
van de verslagperiode, is een, vooral kwalitatief, duidelijk her
stel ingetreden. Werd in 1957 van 212 referaten slechts 30
procent goedgekeurd en in 1958 van 121 referat en even min
der dan 50 procent , in de eerste negen maand en van 1959
kon van 66 referaten ruim 60 procent voor publikati e in
" huisarts en wetenschap" worden aanb evolen. Zowel door de
tweema al per jaa r gehouden vergadering van de gehele stu
diegroep, als door persoonlijke gesprekken en schriftelijke ge
dachtenwisseling is een zekere eenheid van opvatting ontst aan
over wat weI en wat niet moet worden gerefereerd en hoe dit
dient te geschieden, echter zonder dat hieruit een onp ersoon
lijke gelijkvorm igheid is geresulteerd.
Dat de produktie der referaten steeds slechts van een klein
deer der leden afkomstig was, baarde de Studiegroep en haar
bestuur nog de meeste zorg. Het opsporen van de oorzaken
daarvan en het verbeteren van deze toestand kwamen in vrij
weI elke bijeenkomst van Studiegroep en bestuur ter sprake.
T er activering van de referaten en ter wederzijdse lering wor
den sinds kort in de bestuursvergaderingen enkele leden uit 
genod igd het bespreken der referat en bij te wonen, De laatste
vergadering van de gehele studi egroep was ook vrijwel geheel
gewijd aa n het gezamenlijk bespreken van de ingekomen refe
rat en. Ook hier bleek dus wederom het verklein en van de af
stand tussen bestuu r en leden voor beide partijen nut tig te
zijn,
Naast het refereren, dat als een belangrijke vorm van na
scholing wordt gezien, werd begonnen met het instellen van
een beperkte literatuurdienst, die de lezers van " huisarts en
wetenschap" de gelegenheid biedt de gerefereerde artikelen
in originali te lezen. Tot heden werd hiervan nog slechts een
zeer spaarzaam gebruik gemaakt . Of dit pleit tegen de keuze
der referaten, of voor de kwalit eit daarvan of mogelijk tegen
de wetenschappelijke belangstelling der N.H .G.-Ieden, kon nog
niet word en uitgem aakt .
Op verzoek van het N.H .G.-bestuur bracht de Studiegroep
een pre-advies uit over een docum entatie-systeem voor hu is
artsenliteratuur, welk pre- advies door het N.H .G.-bestuur
werd overgenomen en leidd e tot het instellen van een werk
groep over dit ond erwerp.

Commissies

Algemene Advies Commissie. De Algemene Advies Comrnis
sie bracht in het afgelop en jaar zeer gewaardeerde adviezen
uit over een te stichten Fonds voor Wetenschappelijke Doel
einden, de samenstelling van eventuele Raden van To ezicht
en Beheer en over de taak van het Ledencongres daarbij.
Ook over de zgn. " Woudschoten-conclusies" werd aan het
N.H.G.-bestuur gerapporteerd .
In arbitraire zaken behoefde geen beroep op de Commissie
te worden gedaan. Verder heeft het N.H.G.-bestuur over en
kele financi ele aspecten van zijn beleid de raad van de Com
missie ingewonnen. Moge het inschakelen van deze zo uit erst
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be1angrijke Commissie bij het beleid van het N.H.G.-bestuur
in de tockomst mcer aandacht krijgen dan voorheen.

Redactiecommissie voor .huisarts en uietenschap", "huisarts
en wetenschap" kwam sinds het vorige Ledencongres regel
matig maandeIijks uit in een oplage van 2.500-3.000 exem
plaren. Buiten het Genoots chap teIt het orgaan thans twee
maal zoveel betalende abonnees, als daarbinnen, zodat thans
het merendeel van de Nederlandse huisartsen het blad regel
matig leest, hetgeen weI een bewijs is dat de Redactiecom
missie de wetenschappelijke inhoud van het blad op cen zeer
hoog niveau heeft kunnen handhaven . Geheel in overeenstem
ming hiermee is, dat de Redactiecommissie dit jaar bij ver
schillende auteurs een toenemende bereidheid heeft ontmoet
om bijdragen te leveren voor het maandblad van het N.H.G.
Door bcstuursmededelingen en verenigingsberichten heeft het
orgaan ook belangrijk bijgedragen aan de verkleining van de
afstand tussen Bestuur en Centra en tussen de Centra ond er
ling. Meer bijdragen uit en over de Centra zouden aan de
onderlinge uitwisseling van ervaringen en suggesties zeker ten
goode kunnen komen, terwijl meer publikaties uit de Com
missies en de Landelijke Studiegroepen het blad tot een nog
belangrijker informatiebron voor de leden zouden kunnen rna
ken dan het nu reeds is. Het werk in deze Commissie vraagt
zoveel toewijding en tijd, dat vervulling van de bestaande
vacature zeer urgent geacht moet worden . Niettemin heeft de
Commissie gcmeend er goed aan te doen deze vacature niet
ovcrhaast te doen bezetten, doch na rustig overleg en open
hartige informatic omtrent hetgeen een redactielid te wachten
staat, voorstellen te doen bctrcffende aanvulling van haar
kring . Het N.H .G.-bcstuur decIt deze zienswijzc volkomen.
De cconornische ontwikkelingsgang van het blad blijft voldoe
ning schenken . De Redactiecornmissie heeft ook dit jaar met
succcs activiteiten ontplooid tot uitbreiding van het aantal
abonnecs-niet-leden. Eenmaal kwam het blad daartoe uit met
een oplage van 6.000 exemplaren. Besloten werd de derde
jaargang te doen strekken van september 1959 tot en met
december 1960, zodat nadien jaargang en kalenderjaar zullen
samenvallen.

Commissie Wetenschappelijk Onderzoek. De activiteiten van
de Commissie Wetenschappelijk Onderzoek zijn zo talrijk , dat
een volledige opsomming daarvan de perken van dit overzicht
te buiten zou gaan. Op gevaar af de Commissie onrecht te
doen, moge de volgende bloemlezing haar werk en haar bete
kenis toch voldoende illustreren. De Commissie nam een zes
tal onderzoekingen in behandeling, waarbijeenmaal slechts
als bemiddelaar werd opgetreden en eenmaal een onderzoek
(over impetigo) door haar bemiddeling weI'd geboren. Op
eigen initiatief is de C.W.O. begonnen met een onderzoek
naar de problematiek van de huisarts. Een onderzoek over
tonsillitis , dat in een Centrum was gestrand, werd door de
stimulerende invloed van de Commissie WetenschappeIijk On
derzoek weer op gang gebracht. Het in 1958 begonnen on
derzoek naar de preventie van tetanus is in volle gang en ver
loopt naar wens. Een onderzoek, dat nog in behandeling is,
betreft het Periodiek Geneeskundig Onderzoek. De Commissie
verwacht hierover spoedig een rapport van de werkgroep, die
zich heeft bezig gehouden met het bestuderen van de aanbe
velingen dienaangaande.

Een in 1958 aanhangig gemaakt onderzoek betreffende een
orale zwangerschapstest werd door de Commissie afgewezen
op grond van een advies van de Studiegroep "Obstetrie en
Gynecologie". Met inspanning van aIle krachten heeft de
C.W.O. gedurende de laatste maanden van de verslagperiode
gewerkt aan de voorbereidingen van het zogenaamde onder
zoek van het jaar voor 1960. Zoals bekend is, wordt dit een
abortus-onderzoek, Met dertig N.H.G.-leden werd reeds ge
durende een maand een proefonderzoek verricht.
Ondanks voorzichtig pogingen van de Commissie om deze in
goede banen te leiden, is een aantal onderzoekingen, die in
1958 in verschillende Centra waren begonnen, aan het ver
lopen. De oorzaak hiervan is, dat nog al te vaak te Iichtvaar
dig over wetenschappelijk onderzoek wordt gedacht, met name
wanneer verschillende onderzoekers aan een onderzoek deel
nemen. Verder heeft de Commissie zich ingespannen om te

komen tot de oprichting van een bibliotheek, waarbij een sa
menwerking met de Studiegroep "Artikelendocumentatie" tot
stand kwam. Een oproep in "huisarts en wetenschap" en in
"Medisch Contact" had de inzending van vele proefschriften
en andere publikaties door en over huisartsen tot resuItaat.
Het Instituut voor Sociale Geneeskunde te Utrecht heeft aan
geboden de uitleen-administratie van deze bibliotheek te gaan
verzorgen.
Zeer intensief heeft de Commissie zich bezig gehouden met de
vraag welke bijdrage zij zou kunnen leveren aan de ver
wezenlijking van de conc1usies van de reeds eerder genoemde
"Woudschoten-conferentie" . Zowel in een adviserend rapport
aan het N.H.G.-bestuur als ook in een, op deze conc1usies af
gestemd eigen beleid, meent de Commissie deze bijdrage te
kunnen leveren. Wat dit betreft bevindt de Commissie zich
echter nog in de fase van ontwikke1ing, die aan het stadium
van uitvoering vooraf gaat.
De wijze waarop de ideeen van de Commissic via .Ji uisarts
en wetenschap" zouden kunnen worden verbreid, is uitvoerig
bestudeerd; voor deze voorlichting is echter nog geen geschik
te vorm gevonden .
De activiteiten del' Centra hadden, hoewel behorende tot het
beleid "an het N.H .G.-bestuur, ook de voortdurende aandacht
"an de C.W.O., evenals het bevorderen van de binding del'
N.H.G.-ledcn aan de doelstellingen van het Genootschap. Op
verzoek van het N.H .G.-bestuur werd ten behoeve van de
N.H .G.-leden een lijst samengesteld van promotie-onderwerpen
voor huisartsen en ten behoeve van de Centra een lijst van
eenvoudig uit te voeren onderzoeken.
Tenslotte zij vermeld, dat door bemiddeling van de Commis
sie tweemaal financiele steun werd verkregen voor individuele
onderzoekingen van een N.H .G.-lid.

Commissie Nascholing. Zowel in de vergaderingen van de
Cornmissie Nascholing als in die van het inmiddels gevormde
D.B. en van de subcommissie Integrale Geneeskunde bleek
steeds meer, dat er nopens integrale geneeskunde een belang
rijke leemte bestaat in de kennis van de huisarts, terwijl juist
de kennis van deze integrale geneeskunde in de toekomst kan
bijdragen tot het ontstaan van een specifieke huisartsengenees
kunde. Deskundige adviezen werden ingewonnen om tot cen
verbreiding van deze kennis te komen . Op grond hiervan leek
de opbouw van een soort propaedeusis in de integrale genees
l.unde aangewezen . Echter bleek deze opzet voorshands veel
te groat en leek ook de tijd er nog niet rijp voor. De Com
missie gaf er dus de voorkeur aan de integrale geneeskunde
in studie te nemen door het vormen van studiegroepen. Om
dit werk verder uit te bouwen werd op advies van het N.H.G.
bestuur een subcommissie Integrale Geneeskunde gevormd , die
allereerst tot taak had de werkzaamheden van de reeds be
staande zgn. psychosornatische studiegroepen te coordineren,
Daartoe werd met de psychiaters-adviseurs van deze studie
groepen tweemaal bijeengekomen en met de huisartsenverte
genwoordigers van deze groepen eveneens tweemaal. Contac
ten met Balint e.a. leidden er toe, dat op 28 november jl.
ongeveer vijf huisartsen en vijf psychiaters naar de Tavistock
Clinic te Londen zijn gegaan om gedurende een week-end
persoonlijk kennis te maken met het werk van Balint en zijn
medewerkers. Voor deze studiereis werd zeer belangrijke fi
nanciele steun ontvangen van het Nationaal Fonds voor de
Geestelijke Volksgezondheid en van de R.K. Artsenvereni
ging.

Een plan voor de Nascholing A, waarbij hiertoe uit te nodigen
specialisten jaarlijks in "huisarts en wetenschap" de vernieu
wingen in hun vak, voor zover voor de huisarts van belang, in
voor huisartsen bruikbare vorm zouden kunnen uiteenzetten,
werd aan het N.H .G.-bestuur in de vorm van een memoran
dum aangeboden.
Een lijst van bestaande vormen van nascholing werd sarnen
geste1d en wordt voor de leden van het Genootschap beschik
baar gehouden. Bovendien is de Commissie gereed om die
Centra, die daaraan behoefte gevoelen, van advies te dienen
over nascholingsproblemen. Rechtstreeks contact met de Cen
tra heeft de Commissie hierover echter nog niet gehad. De
Commissie is nl. van mening, dat vruchtbaarder werk kan
worden gedaan, indien voorafgaand overleg tussen N.H.G.-
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bestuur en Centra de bestaande behoeften aan het Iicht heeft
gebracht.

Een ander vraagstuk, waarmee de Commissie zich heeft be
zig gehouden is de gesprekstechniek, de vorm dus van de be
nadering van de patient. Over deze materie is een onderzoek
verricht o.a . in de vorm van een, door een bij uitstek deskun
dig geleide, ongeveer 2J/,z dag durende week-end conferentie
voor counseling, waaraan de gehele Commissie, tezamen met
enkele andere N.H .G.-Ieden, heeft deelgenomen. De resultaten
van dit uitermate interessante onderzoek, de intermenselijke
relatie betreffende, worden thans nog nader uitgewerkt.

Op 7, B en 9 april 1960 zal in het kader van de Boerhaave
cursus te Leid en een artsencursus worden gehouden, waarvan
de organisatie van het wetenschappelijke gedeelte door het
Bestuur van de Boerhaave-cursus geheel aan de Commissie
Nascholing werd toevertrouwd. De titel van dit programma
luidt: "Bijdragen tot de ontwikkeling van de huisartsengenees
kunst". Reeds hebben Dr. Balint en de hoogleraren Romano,
Jores, Groen en Van den Berg zich als spreker beschikbaar
cesteld. Ook huisartsen zul1en als spreker optreden en hun
dagelijks voorkomende patienten, die integraal moeten worden
benaderd, bespreken. Deze cur sus zal de eerste door huisartsen
georganiseerde Boerhaave-cursus zijn en de bedoeling van deze
cursus is niet al1een te demonstreren wat integrale geneeskunst
is, maar de problemen onder het oog zien, die moeten worden
overwonnen om tot een werkelijke integraIe geneeskunst of
beter nog tot een typische, specifieke huisartsengeneeskunst
te komen . Tenslotte had ook de revalidatie in haar meest uit 
gebreide vorm herhaaldelijk de aandacht van de Commissie,
Ook hier ligt een uitgebreid terrein, waarop de huisarts zijn
inzicht zal moeten verdiepen. Verder onderzoek en studie zijn
zeer gewenst en zul1en in de toekomst dan ook door de Com
missie of door een in te stellen werkgroep worden onder
nomen.
De werkzaamheden van de Commissie Nascholing waren dus
en konden ook nog niet anders zijn dan in hoofdzaak oriente
rende. Door genoemde onderzoekingen tracht de Commissie
zich echter voor te bereiden op haar eigenlijke taak, nl. op
het geven van verantwoorde advi ezen aan het N.H.G.-bestuur
over en het organiseren voor de N.H .G.-Ieden van een goede
nascholing.

Bestuur

Het Bestuur kwam dit jaar 13 maal bijeen, waarvan eenmaal
met de besturen der Centra. Bovendien vergaderde het Dage
lijks Bestuur nog 12 maal. Uit het Bestuur traden A. Hof
mans - wegens zijn benoeming tot voorzitter van de Com
missie voor Redactie van "huisarts en wetenschap" - en Dr.
K. J . van Deen - wegens zijn benoeming tot hoogleraar in
de Sociale Geneeskunde aan de Groningse universiteit . Hoe
wei deze laatste benoeming het N.H.G.-bestuur met trots en
met grote voldoening vervulde, werd zijn heengaan niettemin
als een groot verlies gevoeld . Dankbaar mag het N.H .G. zijn,
dat Prof. Van Deen als buitengewoon lid en als advi seur van
de Commissie Nascholing en van de Studiegroep "Praktijk
voering" voor het Genootschap bleef behouden.

De problemen op wetenschappelijk en organisatorisch gebied ,
die in het Bestuur aan de orde kwamen , alsmede de verschil
lende door het Bestuur genomen beslissingen werden regel
matig in "huisarts en wetenschap" gepubliceerd, zodat het
overbodig kan word en geacht daar thans in dit algemeen
overzicht weer uitvoerig bij stil te staan. Korte aandacht moge
niettemin worden gevraagd voor het volgende :

Ingesteld werd een Fonds Wet enschappelijk Werk N.H.G.,
waarvoor een bankrekening werd geopend bij de Amsterdam
sche Bank te Leiden. In de voorlopige Raad van Toezicht van
dis Fonds werden gevraagd zitting te nemen de leden van de
Commiss ie voor de Geldmiddelen, terwijl tot onze grote vol
doening ook de heer F. F. van Doorne bereid werd gevonden
als financieel expert van deze Raad deel uit te maken. Nu
meer en meer blijkt, dat elk facet van het N.H .G.-werk finan
ciele voorzieningen vraagt, nu reeds al1erlei voorgenomen pro
jecten niet tot uitvoering kwamen door gebrek aan middelen,

nu de begroting in vergelijking met die van onze buitenlandse
zusterorganisaties duidelijk het stempel draagt van beperking
en soberheid, nu de hoogte van de contributie niet weinigen
er van weerhoudt lid van het Genootschap te worden, dienen
talrijke financiele problemen zich zo nadrukkelijk aan, dat het
zonder meer duidelijk is, dat deze met steeds meer klem om
een oplossing vragen. Aileen al de research vraagt geldmidde
len van een omvang, die slechts door de nauw daarbij betrok
kenen wordt gekend. Dat uit de contributies zelfs een klein
onderzoek niet bij benadering kan worden gefinancierd, blijkt
bij sommige leden en niet-Ieden volslagen onbekend te zijn .
Pogingen om voor bepaalde onderzoekingen incidenteel over
de nodige fondsen te kunnen beschikken namen dan ook een
belangrijk deel van de bestuursbemoeiingen in beslag. Nog be
langrijker is het echter te str even naar regelmatige, dus jaar
lijks terugkerende, inkomsten, waarop kan worden gerekend
en waarop organisatorische en wetenschappelijke plannen kun
nen steunen, zodat proefonderzoeken gedaan en begrotingen
opgesteld kunnen worden. Met het oog hierop werd het stich
ten van een Fonds urgent geacht en op korte termijn dient
een zo groot mogelijke bekendheid te worden gegeven aan
dit Fonds voor Wetenschappelijk Werk N.H.G.

De verb etering van het contact tussen Bestuur en Centra, wat
eigenlijk wil zeggen tussen Bestuur en leden , is in de loop van
dit jaar steeds weer in het Bestuur ter sprake gekomen . Naast
de bijeenkomsten met de Centrumbesturen, kwamen nu ook
tot stand periodieke bezoeken van bestuursleden aan de Cen
tra en eveneens periodieke bezoeken van Centrum-vertegen
woordigers aan de vergaderingen van het Bestuur. De bevor
dering van het contact tussen de Centra, dus tussen de ledcn
onderling, dat van belang is VOOf het uitwisselen van ideeen
en ervaringen en wei in hoofdzaak via "huisarts en weten
schap" zal moeten lopen, had ook de voortdurcnde belang
stelling van het Bestuur.

Steeds dringender werd de behoefte gevoeld aan een zekere
kadervorming. Niet al1een voor het geven van leiding, maar
vooral voor het activeren en produktief maken van bestaande
studiegroepen, c.q. voor het stimuleren van de vorming van
nieuwe studiegroepen, is een toegewijde en capabele kern
noodzakelijk. Plannen om hiertoe te geraken werden door het
Bestuur reeds tot op de grens van uitvoering gebracht. Een
eerste cursus, die in zekere zin ook in deze richting voert,
maar meer rechtstreeks op de discussietechniek is gericht,
werd reeds gehouden.

De universitaire vorming tot huisarts, de postuniversitaire
nascholing van de huisarts, her' assistentschap bij een huis
arts, het zijn al1e onderwerpen, die in menige Bestuursverga
dering een grote rol speelden en ook door sommige Bestuurs
leden persoonlijk werden bestudecrd.
Vit de aard der zaak waren ook vele wetenschappelijke pro 
jecten, met name de zogenaamde "onderzoeken van het jaar",
onderwerpen van diepga ande besprekingen in het Bestuur.
Veelal gaven ook de op elke agenda voorkomende " mede
delingen uit de Commissies en Landelijke Studiegroepen" aan
leiding om aan te knopen aan reeds in gang zijnde of in een
stad ium van voorbereiding verkerende wetenschappelijke re
search. Ernstig en uitvoerig werd van gedachten gewisseld
over de vraag welke bijdrage de Sociologie zal kunnen leve
ren aan de ontwikkeling van de huisartsengeneeskunst . Een
van de resultaten hiervan is te vinden in het programma van
het Led encongres.
Besloten werd verder nog voor het Ledencongres te verschij
nen met een voorstel tot het instel1en van een N.H.G.-prijs
voor de beste publikatie in "huisarts en wetenschap", geschre
yen door een huisarts, de huisartsengeneeskunde betreffende.
Ais zeer competente juryleden werden door het N.H.G.-be
stuur Prof. Dr. J. R. Prakken en Prof. Dr. K. J. van Deen
aangezocht en onmiddel1ijk bereid gevonden.
De besprekingen met de gezamenlijke farmaceutische indus
trieen - in de vorm van de Farmaceutische Contact Com
missie - over een documentatiesysteem van al1e in de handel
zijnde specialites, die voor de huisarts van belang zijn , lever 
den geen praktisch resultaat op daar de uitvoeringsmoeilijk
heden onoplosbaar bleken . Wei kwam hierdoor een zeer waar-
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devol contact tot stand, waarvan het Bestuur hoopt, dat het
op enigerlei wijze ten goede zal komen aan het wetenschap
pelijke werk van het Genootschap.
Het pre-advies van de Studiegroep "Artikelendocumentatie"
over een documentatiesysteem en over cen bibliotheek, beide
betrekking hebbende op literatuur over de huisartsengenees
kunde, leidde tot het instellen van een werkgroep over deze
onderwerpen. Het Bestuur was zo gelukkig een aantal zeer
deskundige adviseurs bereid te vinden deze werkgroep bij de
uitvoering van haar opdracht bij te staan.

Ledencongres 1958. Het door ± 250 personcn bezochte Le
dencongres 1958, nog juist vallend I.' binnen de verslagperiode,
was een del' hoogtepunten in het leven van het Genootschap.
De grote belangstelling van kringen buiten het N.H.G. ge
tuigde van een toenemende waardering voor ons werk, de
grote deelname del' N.H .G.-Ieden zelf getuigde van een 11.'
vend eenheidsbcsef en een actieve instelling ten aanzien van
hun Genoots chap.
Zowel het huishoudelijke als het wetenschappelijke gedeelte
weI'd streng volgens het programma afgewerkt, een accura
tesse, die de in het N.H .G. levende zakelijkheid onderstreep
teo Dat het wetenschappelijk gedeelte op een hoog peil stond
gaf voldoening; hetgeen nog te wensen overliet werkte verhel
dcrend op de conceptie van het volgende Ledencongres. Kort
heidshalve moge verder worden verwezen naar cle uitvoerige
verslagen in " huisarts en wetenschap" en in "Medisch Con
tact".

Bureau. In maart van dit jaar nam Dr . A. Beek, om overi
gens zeer acceptabele redenen, ontslag als adjunct-secretaris.
De grote verdiensten, die hij voor het secretariaat heeft ge
hacl, waren vrijwel aileen aan ingewijden bekend . De dank
van het Genootschap hiervoor werd tot uitdrukking gebracht
door hem het zilveren N.H.G.-embleem uit te reiken . In zijn
vervanging kon nog niet worden voorzien.
Hct bureau verwerkte in het verslagjaar 1.153 ingekomen en
1.420 uitgaande stukken, waarvan 195 gestencilde. Dat deze
eijfers in gcen enkel opzicht cle zeer toegenomen omvang van
de werkzaamheden van het secretariaat demonstreren, zal
zelfs voor out-siders duidelijk zijn , Bij de toenemende drukte
op het secretariaat werd steeds pijnlijker het gemis van een
adjunct-secretaris gevoeld . De tijd lijkt niet vermeer, dat het
bureau een secretaris met een halve dagtaak nodig heeft. Aan
de onvermoeide en toegewijde arbeid van mej. M. J. Wes
ten berg was het overigens te danken, clat - zij het ten koste
van veeI overwerk - geen ophopingen van achterstallig werk
ontstonden. Dit is een te grotere prestatie, daar door de
N.H .G.-commissies en Landelijke Studiegroepen steeds meer
type- en stencilwerk aan het bureau werd toevertrouwd. Het
indijken van deze onregelmatig aanzwellende stroom was een
van de zorgen van de secretaris. Aan mejuffrouw Westenberg
komt dus de bijzondere dank van het Genootschap toe. Ver
der werd enige malen gebruik gemaakt van de diensten van
een werkstudent en in drukke tijden, zoals rond het Leden
congres, moest de hulp van mevrouw P. H. Markies-van Zan
ten worden ingeroepen.
Tijdens de afwezigheid van de secretaris werd deze geduren
de de maanden juli en augustus op voortreffelijke wijze ver
vangen door de voormalige adjunct-secretaris Dr. A. Beek.
Zowel door het feit , dat het secretariaat in het gebouw van
de Maatschappij is gevestigd, alsook door de hierdoor moge
lijk geworden samenwerking met functionarissen en personeel
van andere daarin gevestigde organisaties, zijn de werkzaam
heden van het bureau aanzienlijk vereenvoudigd. De aan Be
stuur en secretariaat verleende administratieve bijstand was
hiervan wei het belangrijkste voordeel.

Personalia . Voor zover bekend , promoveerden dit jaar drie
N.H.G.-Ieden en wei Dr. A. F. M. v. d. Reep te Lutjebroek,
over het onderwerp "Tuberculose in een plattelandspraktijk" ;
Dr. J. C. van Es te Apeldoorn, over het onderwerp "Gezin
nen met zwakzinnige kinderen" en Dr. B. J . M. Aulbers te
Delft, over het onderwerp "Erfelijke aangeboren doofheid in
Zuicl-Holland".
Exemplaren van hun proefschriften werden door het Bestuur
dankbaar aanvaard en na lezing tel' beschikking gesteld van
de N.H .G.-bibliotheek in oprichting.

Betrekkingen met organisaties en personen buiten het Genoot
schap, Met cle Koninklijke Nederlandsche Maatschappij tot
bevordering del' Geneeskunst en met de Landelijke Huisart
sen Vereniging werden, als voorheen, zeer hartelijke betrek
kingen onderhouden. Daartoe droegen de permanente verte
genwoordigers van deze organisaties in het bestuur van het
Genoots chap niet weinig bij.

In samenwerking met de L.H.V. kon aan alle Nederlandse
huisartsen een bundeling worden aangeboden van enige arti
kelen uit het Nederlands Tijdschrift voor Geneeskunde over
de behandeling van diabetes door de huisarts. De samenwer
king ging zelfs zo vel', dat de L.H .V. zich bereid verklaarde
voor de helft bij te dragen in de kosten van de tentoonstel
ling tijdens her Congres 1959.

Overleg met enige Maatschappij-comrnissies vond plaats en
droeg bij tot een waardevolle vcrdieping van in het Genoot
schap levende gedachten.

De verhouding tot het Nederlands Tijdschrift voor Genees
kunde, waarvan ook dit jaar ten behoeve van de Studiegroep
"Artikelendocumentatie" weer een aantal tijdschriften in
bruikleen werd ontvangen en met " Medis::h Contact", waar
van de hoofdredacteur als adviseur een zeer gewaardeerd lid
van het N.H .G.-bestuur is, was onveranderd uitstekend. Het
contact met het Departement van Sociale Zaken en Volks
gezondheid en met het Staatstoezicht op de Volksgezondheid
is groeiende. Van de Gezondheidsorganisatie van T.N.O. werd
op velerlei gebied zeer belangrijke en voor ons onmisbare steun
ontvangen ; o.a. werden de aanzienlijke kosten van het verlos
kund e-onderzoek 1958 geheel door deze organisatie gedragen,
hetgeen hier met dankbaarheid moge worden vermeld. Ook
de onbekrompen medewerking van de Nederlandse Bond voor
Moederschapszorg en Kinderhygiene, die de publikatiekosten
van de resultaten van het verloskunde-onderzoek geheel voor
zijn rekening nam , ontlastte het Genootschap van een belang
rijke zorg en vervulde ons met dankbaarheid. Met het Insti
tuut voor Sociale Genecskunde te Utrecht, dat o.a. huisves
ting aanbood voor de in opbouw zijnde N.H.G.-bibliotheek
en maandelijks gastvrijheid verleende aan de C.W.O ., met
het Instituut voor Praeventieve Genceskunde te Leiden en met
het Rijks Instituut voor de Volksgezondheid te Utrecht be
staan voortreffelijkc banden van samenwerking,

De belangstelling van de hoogleraren in de Sociale Genees
kunde del' verschillende universiteiten was voor het N.H.G.
een belangrijke steun en zal, naar kan worden verwacht, ook
in de toekomst een aanzienlijke stimulans zijn voor het werk
van het Genootschap.

Bepaald verheugend en, naar gehoopt wordt, een belangrijke
stap in de richting van de zo noodzakelijke verruiming del'
geldmiddelen van het Genootschap, was de toezegging van
de firma Pfizer jaarlijks f 3.000,- te storten in het Fonds
Wetenschappelijk Werk N.H.G. Dat de firma "Organon" toe
zegde een deel del' geneesmiddelen, benodigd voor het abor
tusonderzoek 1960, gratis tel' beschikking te stellen vormde
een wezenlijke bijdrage aan het slagen van dit onderzoek. De
daadwerkelijke medewerking aan de tentoonstelling van de
firma Lameris te Utrecht die de inrichting en van de N.V.
Geidel's Vloerenbedrijf te Deventer, die de vloerbedekking van
de geexposeerde praktijkkamers verzorgde, moge hier niet on
vermeld blijven.

De uit al deze bijdragen blijkende sympathie en waardering
voor het streven van het Genootschap gaan in betekenis nog
verre uit boven het , overigens .uiterst belangrijke materiele
aspect daarvan en demonstreren een alom toenemend vertrou
wen in ons werk en in onze mogelijkheden.

Internationale contacten werden uitgebreid, o.a . door een
bezoek van de voorzitter en de vice-voorzitter aan een confe
rentie, die op 23 en 24 mei in Londen werd gehouden en
waarvan het onderwerp was: "Public Health and the Family
Doctor" en door Jhr. Dr. A. H. van Lidt de Jeude, die als
lid van een overheidsdelegatie deelnam aan de Conferentie on
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Mental Hygiene te Helsinki. Verheugend was het enige raad
gevende steun te mogen verlenen ten behoeve va n de aa n
staande oprichting van een huisart sengenootschap in Finlan d.
Het schriftelijk contact met de Colleg e of General Practitio
ners werd geintensiveerd en ook het persoonlijke contac t met
deze organ isat ie nam toe. Enige I erse ar tsen zochten tijd ens
hun studiereis conta ct met het N.H.G.

Door steeds meer verenigingen en instanties werd het Genoot
schap gevraagd zich te lat en vertegenwoordigen, evenals door
een aanta l geheel buiten N.H .G.- en Maat schappij-verband
staande commissies. Get racht werd . steeds hieraan zo ade
quaat mogelijk gehoor te geven.

Tenslotte moe ten in dit verban d nog worden genoemd de
voor drac hten in het kad er van de Basis-opleiding Cu rsus Ge
zond heidszorg en Preventieve Geneeskunde te Leiden en van
de Basiscursus Sociale Geneeskunde en Gezondheidsleer te
Nijmegen, die door Dr. F. J. A. Huygen werden gehoud en en
zijn voordrac ht voor de R.K . Art senvereniging getiteld " Dc
hui sarts als gezinsa rts" .

Van onschatbar e waarde waren ook dit jaar weer het over
leg met en de hulp van de talrijke ad viseurs, verbonden aan
het N.H.G.-bestuur, aa n zijn Commi ssies en aa n de Lande
lijke Studiegroepen. Evenal s de psychiat ers-ad viseurs der psy
chosoma tische studiegroepen, leverd en zij aa nzienlijke bijd ra
gen aa n het werk van het Genoo tschap op welh aast elk ge
bied.

Samenvatt ing

Samenvattend is dus di t jaar er een geweest van bezinning
op de wezenlijke waa rden, die in de doelstelling van het Ge
noot schap liggen besloten en op de weg, die het Genootschap
in de nabij e en iets verde re toekomst zal hebben te gaan. Een
jaar ook van tasten en zoeken naar wat er aa n fundamenteels
is in ons streven en naar wat in de korte tijd va n het bestaan
van onze vereniging reeds nu gebleken is van secundair be
lang te zijn of als overbodige franje dient te word en losge
laten. Een jaar ook, waarin de relati es zowel met onze on
middellijke omgeving als ook op int ern at ionaal niveau be
langrijk zijn uitgebreid , waarmee gepaard is gega an een toe
nemende erkenn ing va n en een groeiende waard ering voor
ons Genootschap. Een jaar, waa rin weinig naar het verle den
is teru ggeblikt, maa r eerl ijk getracht is de mogelijkheden van
het heden te benutten; met een bescheiden en doelbewuste
blik ook naar de toekomst, die geen aarze ling toelaat , maar
wei voorzichtigheid eist. Helaas ook een jaar , waarin door
gebr ek aa n tijd veel werk ongedaan, waarin door gebr ek aan
geld menig project onuitgevoerd moest blijven.
Mogen, meer nog dan tot nu toe, alle leden .zich laten be
trekk en in een streven naar de vorming van een hechter ge
heel, opd at , naast de uitbouw naar bu iten, in het komend e
jaar vooral de inn erl ijke opbouw van ons Genootschap ieders
volle aa ndac ht en steun krijge .

P. DE N D UYN, secre taris N.H.G.

HET NEDERLANDS HUISARTSEN GENOOTSCHAP
CONGRES 1959

Het zat erd ag 21 november te Utrecht, in Esplanade gehou
den N.H .G.-congres 1959 heeft , wat het wetenschappelijke
gedeelte betreft , grote belangstelling verworven. Ook nu was
de opkomst te 10 uur, tijd stip van de aa nvang van het huis 
houdelijk gedee lte, nog matig, doch terwijl de huishoudelijke
zaken werd en afgew ikkeld kwamen vele congresgangers van
heind e en ver re bin nen en later op de ochtend, aan de lun ch
en voora l in de middagzitting kon het NederiandsHuisartsen
Genootschap op cen grote opkomst van belangs tellenden bo
gen.

He t hu ishoudelijk gedee lte kreeg in de het toegemeten tijd
van een uur volledig zijn beslag. De notul en van het Congres
1958 werd en goedgekeurd, Den Du yn bracht als secretaris
van het N.H .G. zijn ja aroverzicht uit - men vindt het in dit
nummer in extenso afgedrukt - de penningmeester werd

decharge verleend voor zijn beleid . De begroting voor 1960
was een hamerst uk en datzelfde gold voor het contributi e
voorstel 1960 . Wei mag ten aanzien van dit contributievoor 
stel even naar vore n worden gebracht dat voorzitter Hoger
zeil er daarbij op heeft gewezen, ook verwijzende naar de be
groti ng, dat een belan grijk deel van de contributiegelden moet
word en aa ngewend voor een goede gan g van organisatorische
zaken, van secretari aat, bestuur, centra, commissies enz.; hij
vestigd e daarop even de aa nda cht in verband met de hier en
daar wei gehoorde opvatting, dat de contributie hoog zou
kunnen word en genoemd. De begroting maakt duidelijk dat
het voeren van de orga nisatie op zichzelf veel middelen eist
en dat de contributiegelden zodoend e nog niet toereikend
zijn om daaruit wetenschappelijke onderzoeken te bekostigen.
Met be trekking tot deze enkele toelichting bij het contributie
voorste l - het komt er op neer dat de thans geldende con
tributie ged urende 1960 wordt gehandhaafd - was lat er ook
van belan g de mededeling van de voorzitter, dat men een
splitsing heeft gebrac ht tussen gelden voor wetenschappelijk
onderzoek en die voor commissies e.d. Het tot di t doel ge
stichtte Fonds Wet enschapp elijk Werk N.H .G. beval hij met
nadruk in aller belan gstelling aa n. Het beheer van dit fonds
is toevertrouwd aan her dagelijks bestuur van het N.H.G.,
dat daarin wordt bijgestaan door een raad van toezicht, zo
lichtte de voorzitte r verder toe en men mocht uit de reacti e
van het Congres afleiden dat het met deze beheersvorm ak
koord is gegaan . Een andere mededeling van de voorzitte r
was die bet reffende de instelling van een prij s (va n f 300,-)
voor het beste door _een huisar ts geschreven artikel in " huis
arts en wetenschap".
T ot leden van het bcstuur werden gekozen Dr. J. M. G. Phaff,
hu isa rts te Huizum en J. J. M. Michels, huisarts te Wage n
berg; zij nemen de plaa tsen in van Dr. K. J. van Deen, die
wegens zijn benoeming tot hoogleraar in de sociale genees 
kunde aan de universiteit va n Gronin gen is afgetreden en van
A. H ofmans , die de fun ctie van voorzitt er van de redacti e
commi ssie van " huisar ts en wetenschap" heeft aanvaard. In
de twee vacatures in de Algemen e Advi es Comm issie noch in
de vacature in de redacti ecommissie " huisarts en wetenschap"
is voorzien. De taken zijn te belan grijk , zo stelde het bestuur,
om met voorziening in deze vacatures overhaast te werk te
gaan. Het Congres kon met dit beleid geheel meegaan en het
machtigde het bestuur over te gaan tot tusscntijdse voorzie
ningen in deze vacatures, onder voorbehou d van daarop door
cen volgend Congres te geven formele beslissingen.
Al deze verkiezingen vergden nauwelijks tijd . In aile vaca
tures was er slechts enkele kandidaat stelling door het bestuur ;
uit de ledenkring waren geen kandidat en naar voren gebracht.
De benoemingen geschiedd en derhalve met alg emene stem
men. Dat gold ook voor die aangaa nde de uitbreiding van de
Commissie Wetenschappelijk Onderzoek met een lid, Dr. J.
C. van Es te Apeldoorn , en de voorzienin g in de vacatures in
de Commissie Nascholing: E. v , d. Weg te Nieuw-Vennep en
Jh r. Dr. A. H . van Lidt de J eud e te Zeist gaan daarin de
plaa tsen inne men van F. Th , ter Haar te Wint erswijk en S.
Smit te Nijverdal. O p voorstel van het bestuur werd Prof.
Dr. K . van Deen benoern d tot adviseur van deze commissie.
Aan aile aftre den den heeft de voorzitter dank gebracht voor
het aandee l, dat zij in de organisator ische taken van het
N.H. G. hebben genome n.

Het tijdschema voor dit huishoudelijk gedee lte bleek nauw
keuri g te zijn geschat. Niemand vroeg het woord voor de
rondvraag en te elf uur kon men, na enkele minuten pauze,
overg aan tot het wetenschappelijke gedeelte. Er was toen een
groot en aandachtig gehoor voor H. J. P. M. Dijkhuis, huis
a rts te Gendt, die met zijn voordracht "De bepaling va n de
protrombinetijd door de huisarts; mogelijkheden en moeilijk
heden" een voorbeeld gaf van wetenschappelijke zin en arbeid
va n de huisarts. Daarna gaf E. M. Jansen, huisarts te U trecht ,
een inleidi ng op de tentoonstelling "De praktijkru imte van de
hui sa rts" , welke tentoonstelling de congresgangers gedurende
de middag pauze hebben bezichtigd. Zij was opgesteld in het
Willem Arn tszhuis in de Agnie tenstraat te Utrecht en samen
gesteld door de Studiegroep Praktijkvoering. Een uitstekende
regeling - terwijl de ene groep congress isten lun chte bezocht
de ande re de expositie en omgekeerd - maakte het a llen
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